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В статье рассматривается становление юснатурализма в истории политико-правовых учений  
античной Греции на основании методологического подхода, разработанного О.Э. Лейстом, и мето-
дов исторического и сравнительного анализа, автор проанализировала теоретическую концепцию 
естественного права на историческом этапе ее возрождения, определила взаимосвязь между исто-
рическим развитием общества, общественных отношений и идейных течений в развитии государ-
ства и права. Философская и политико-правовые доктрины античной Греции обогатили методоло-
гию познания и теорию государства и права, дали понятийно-категориальные решения их сущности 
на основе категорий: справедливость, равенство, законность, свобода к субъективному праву лично-
сти и его поведению в общественных отношениях. Соотношением устанавливается дуализм права 
и закона.

Ключевые слова: юснатурализм, политико-правовая доктрина, законность, справедливость, ра-
венство, свобода, сущность государства и права.

Ideas of Natural Law in the History of the Political 

and Legal Thought of Antiquity: Methodological Aspects

Dragunova Elena Yu.

Postgraduate Student of the Department of Th eory and History

of State and Law of the Southern Federal University

Th e article discusses the formation of the jus naturale in the history of political and legal doctrines of 
ancient Greece on the basis of the methodological approach developed by the O.E. Leist, and methods of his-
torical and comparative analysis, the author analyzed the theoretical concept of natural law to the histor-
ical stage of its revival, has identifi ed the relationship between the historical development of society, social 
relations and ideological trends in the development of state and law. Philosophical and political-legal doc-
trines of ancient Greece enriched the methodology of knowledge and the theory of state and law, gave con-
ceptual and categorical solutions to their essence on the basis of categories — justice, equality, legality, free-
dom to the subjective right of the individual and his behavior in public relations. Th e relation establishes 
the dualism of law and act.
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